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    جواد محرمي
 محم�د امي�ن همدان�ي، كارگ�ردان 
»فهرست مقدس« در نشست رسانه اي 
اين فيلم از تقريب مذاهب به عنوان يكي 
از اهداف ساخت اين انيميشن ياد كرد. 
كارگردان »فهرست مقدس« در اين نشست 
رسانه اي كه در فرهنگسراي رسانه برگزار 
شد، گفت: كساني كه فيلم را ديده باشند 
اذعان دارند كه حق »فهرس��ت مقدس« 
خيلي بيشتر از اين نوع برنامه ريزي اكران و 
اين مقدار كم از سينماها بوده است به ويژه 
اينكه ما در اكران هاي استان ها و شهرهاي 
غير از تهران ديده ايم كه اس��تقبال گرمي 
رخ داده و متوجه شده ايم هرچه از فضاي 
پيچيده اكران در تهران فاصله مي گيريم 

استقبال بهتر مي شود. 
ب��ه گفت��ه امي��ن همدان��ي اك��ران آنقدر 
خوان هاي مختلف دارد كه اين موضوع كار 
را براي انيميشن سخت مي كند. با اين وجود 
مهم ترين خاس��تگاه اين صنع��ت كم نظير 
مردم هستند، زيرا اگر آنها بدانند چه معدن 
ناب طلايي در انيميش��ن است از آن بيشتر 
استقبال مي كنند. انيميشن گمشده توليدات 
كودك و نوجوان اس��ت آن هم در حالي كه 
مي تواند نس��ل آينده را بسازد و زبان ارتباط 
ما با آينده باش��د. »فهرست مقدس« نشان 
داده است كه فاصله زيادي با فتح بازارهاي 
جهاني نداريم با اين وجود كم لطفي هايي به 
اين فيلم صورت گرفته است. براي مثال فيلم 
دو سال معطل گرفتن مجوز اكران بود و بعد 
سئانس متناسب با كيفيت اثر به آن داده نشد 
از همين رو اميد من به رسانه ها و بعد از آن به 
مردم است. به نظر من هنوز دير نشده است 

كه اين صنعت به مردم نشان داده شود. 
كارگردان »فهرس��ت مقدس« در پاس��خ 
به پرسش��ي مبني بر اينكه چ��را طراحي 
شخصيت ها شبيه به حيوانات است، توضيح 
داد: به نظر من مهم تري��ن اتفاقي كه باعث 
مي شود اين سؤال ايجاد شود كيفيت بالاي 
اين اثر اس��ت چون آثار هاليوودي را براي 
مخاطب تداعي مي كن��د. مهم ترين عنصر 

توليد انيميشن تخيل و اغراق است و اين اثر 
هم تخيل و اغراق زياد و در عين حال علمي 
داشت و اين امر باعث ش��د از قالب يك اثر 
تاريخي خشك خارج شود. اين را هم بايد 
بگويم ك��ه در همه ادي��ان موضوع صورت 
باطني وجود دارد كه »فهرست مقدس« هم 
انعكاسي از صورت باطني را نشان مي دهد. 

   مخاطب كار نوجوانان هستند
همداني درباره انجام روانشناسي كودك در 
اين اثر بيان كرد: مخاطب »فهرست مقدس« 
نوجوان اس��ت و پيام جهاني دارد. اين فيلم 
پيرو ژانر خاصي از سينماست كه گروه سني 
متناسب با خود را دارد به همين دليل نبايد 
انتظار داشت كودكان از آن استقبال كنند. 
وي عنوان كرد: ما درباره تجهيزات و هزينه ها 
هيچ وقت گل��ه نكرده ايم چون »فهرس��ت 
مقدس« بالاتر از مبلغي كه خرج شده ظاهر 
شده اس��ت. حتي در جشنواره هاي خارجي 
برخي حدس مي زدند كه خيلي بيش��تر از 
اينها براي ساخت آن خرج شده است. بايد به 
اين مسئله اشاره كنم كه كشور ما يك سر و 
گردن در حوزه انيميشن از كشورهاي منطقه 
بالاتر است و در حال حاضر در نقطه تسلط به 
ابزار قرار دارد ولي در حوزه تسلط به فيلمنامه 

نياز به كار دارد. 
اين كارگردان ادامه داد: بسياري از صنايع 
كشور ما وقتي مي خواهد پا بگيرد خيلي ها 
بسيج مي شوند كه كار آن راه بيفتد، اما در 
انيميشن كه به شدت پولساز است كاري 
انجام نمي ش��ود، در حالي كه اين صنعت 
قابليت پول آوري دارد و يك موضوع دانش 
بنيان اس��ت، بنابراين بايد به يك صنعتي 
استراتژيك ملي تبديل شود و به نظرم همه 
يك روز به اين باور مي رسيم كه اين صنعت 
مي تواند اقتصاد ما را نجات دهد و اقتصاد 
فرهنگ را فعال كند. م��ا از چيزي غافليم 
كه روزي به آن مي رس��يم و آن روز حتماً 

حسرت اين دير پي بردن را مي خوريم. 
   عليه مسيحيت صهيونيست

همداني درباره اكران »فهرست مقدس« 
گفت: اين اثر حدود دو س��ال طول كشيد 

تا اكران شود، در حالي كه پيام هاي بزرگ 
بس��ياري دارد. ش��ايد به خاطر مصالحي 
ترجيح بر اين بوده ك��ه در آن زمان اكران 
نشود. بايد بگويم ما پديده اي در دنيا داريم 
كه به دنبال مهجور ساختن دنياي اسلام 
و اسلام هراسي اس��ت كه از ملزومات آن 
مقوله مسيحيت صهيونيسم است از همين 
رو »فهرست مقدس« به دنبال هدف قرار 

دادن اين موضوعات است. 
اين اثر حدود دو سال طول كشيد تا اكران 
شود، در حالي كه پيام هاي بزرگ بسياري 
دارد. ش��ايد به خاطر مصال��ح ترجيح اين 
بوده كه در آن زمان اكران نشود. وي ادامه 
داد: »فهرس��ت مقدس« درباره يك واقعه 
بين المللي صحبت مي كند و در اكران هاي 
جهاني ه��م برخورد خوبي با آن نش��د. به 
عنوان مثال تعامل »فهرس��ت مقدس« با 
حوزه بين المللي قرار بود با شركت سوني 
انجام ش��ود و ما پيش قراردادي به همين 
منظور داش��تيم ك��ه روال هم ب��ه خوبي 
پيش مي رف��ت و حتي به مرحل��ه دوبله 
رسيده بوديم، اما بعد از مدتي اين شركت 
اصلاحاتي از ما خواست كه تقريباً به معني 
تغيير اهداف و پيام ه��اي فيلم بود البته ما 
حتي نسخه ثانويه هم آماده كرديم ولي آنها 

اصلاحات بيش��تر مي خواستند و ما قبول 
نكرديم و اين قرارداد به هم خورد. 

    سنگ اندازي عربستان
اين كارگردان بيان كرد: در لبنان هم اكران 
با شكوهي داشتيم، اما بعد از چند روز ديديم 
كه فيلم به طرز امنيتي در سينماهاي لبنان 
توقيف شد و سپس الجزيره از پشت پرده 
اين توقيف خبري رفت و گفت عربس��تان 
اعلام كرده كه ايران در پي ش��رارت هاي 
خود انيميشني ساخته اس��ت. بعد از آن 
رسانه هاي مختلف اين موضوع را منعكس 
كردند كه عربستان نامه هاي ممنوعيت اين 
فيلم را در كشورهاي تحت سلطه خود زده 
اس��ت، به همين دليل فيلم قابليت اكران 
پيدا نكرد. همين اتفاق و مشابه آن به خاطر 
صلاحديدها در كش��ورمان رخ داد. كار تا 
آنجا پيش رفت كه حتي به اسم »فهرست 

مقدس« هم ايراد گرفته شد. 
همداني اضافه كرد: درباره پيام فيلم بايد 
بگويم كه ما به آي��ه اي از قرآن برخورديم 
كه براي من جالب بود و آن آيه درباره پيدا 
كردن دشمن ترين ها بود و مي گفت »اگر 
حقايق قرآن را براي عده اي بخوانيد متوجه 
مي شوند كه همان چيزي است كه مسيح 
مي گفته است« به همين ترتيب اين تقريب 
مذاهب ب��راي من جالب ب��ود. وي درباره 
اكران امريكا هم گف��ت: اكران هاي امريكا 
هم به اين صورت بود كه ما با سه كمپاني 
تراز اول به نتيجه رسيده بوديم اما به همان 

دلايلي كه عرض كردم، انجام نشد. 
همداني با اش��اره به نحوه اكران »فهرست 
مقدس« بيان كرد: وقتي اس��م انيميشن 
مي آيد يك فيل��م در ش��وراهاي تصميم 
گيرن��ده مهجور واق��ع مي ش��ود و همان 
مس��يري كه در توليد طي كرده در اكران 
و توزيع باي��د طي كند تا هم��ه باور كنند 
انيميشن مي تواند مخاطبان خود را داشته 
باشد. درباره »فهرست مقدس« حتي تصور 
بر اين بود كه در دو هفته اول كف فروشش 
را از دس��ت مي دهد به همين دليل  ابتدا 
دو سالن براي نمايش آن در نظر گرفتند، 
اما بعدها سينماهاي بيش��تري به اين اثر 
اختص��اص دادند. با اين وج��ود معضلات 
يكي دوتا نيست چون تبليغات بسيار مهم 
اس��ت و ما تبليغات محيطي و تلويزيوني 
خوبي نداريم. به هر حال مهم بازخوردهاي 
خوب مخاطبان است كه خستگي را از تن 
ما درآورده است. به هر ترتيب به نظرم اگر 
تبليغات زيادي داشتيم »فهرست مقدس« 
بهت��ر مي فروخت، اما حاش��يه  هايي مثل 
درگيري هاي خياباني و فيلتر شدن ها هم 

بر اين مسئله تأثير گذاشته است. 
اي��ن كارگردان درب��اره ك��م هزينه بودن 
»فهرس��ت مقدس« گفت: ما در س��ابقه 
۱۶ س��اله خود تجربه كرده ايم كه بايد در 
قناعت توليد كنيم، اين در حالي است كه 
اين قناعت خلاقيت هاي زيادي به بار آورد 
و ما حداكثر تلاشمان را براي جلوگيري از 

موازي كاري ها انجام داديم. 
همداني در پايان در پاسخ به سؤالي مبني 
بر اينكه آيا شركت سوني به دليل مسئله 
هولوكاس��ت پخش اين فيل��م را برعهده 

نگرفت، افزود: بله همينطور است.

در نشست فيلم »فهرست مقدس« مطرح شد 

انيميشني براي تقريب مذاهب

تعام�ل »فهرس�ت مق�دس« با 
ح�وزه بين الملل�ي قرار ب�ود با 
شركت س�وني انجام ش�ود و ما 
پيش قراردادي به همين منظور 
داش�تيم كه روال ه�م به خوبي 
پيش مي رف�ت و حتي به مرحله 
دوبله رس�يده بوديم، اما بعد از 
مدتي اين ش�ركت اصلاحاتي از 
ما خواس�ت كه تقريب�اً به معني 
تغيير اهداف و پيام هاي فيلم بود

 

     معصومه طاهري
فيگارو در پي اغتشاش�ات اخير ايران به نكته 
جالبي اش�اره كرده و نوش�ته بود اغتشاشات 
درايران نشان از قدرت نمايي ميليوني تلگرام 
اس�ت. بايد اذعان داش�ت كه آنچ�ه امروز در 
كشور شاهد آن هس�تيم بخشي از يك جنگ 
رس�انه اي اس�ت. به همين بهانه با تقي دژاكام 
يك�ي از روزنامه نگاران قديمي كه س�ال ها در 
فض�اي مج�ازي  فعالي�ت دارد گفت وكرديم.

ب�ه نظر ش�ما دني�اي مج�ازي، فضاي 
رس�انه هاي مكتوب را تحت تأثير قرار 

داده است؟
تقريباً بله، رسانه ها در چند سال اخير بسيار تحت 
تأثير دنياي مجازي قرار گرفته اند؛ دنيايي كه موج 
س��ازي هاي اصلي را به عهده دارد و هم از داخل و 

هم از خارج حمايت مي شود. 
قبل از اين م�ا روزنامه هاي چاپ عصر 
هم داشتيم ولي اخيراً همه چاپ صبح 
هس�تند. چ�را در اي�ران روزنامه هاي 

عصرگاهي ديگر نداريم؟
بله ما مدت هاست در ايران روزنامه عصر نداريم و 
همه صبح منتشر مي ش��وند. دليلش هم به اقبال 
مردم برمي گردد كه نسبت به روزنامه هاي عصر كم 
شده است براي همين چاپ عصر به صرفه نيست. 
قبل از اين اغلب وقتي افراد بعد ازظهر از محل كار 
برمي گشتند يك روزنامه هم مي خريدند، اما امروز 
به دليل تنوع رسانه ها در ارائه خبر، مطالب و فضاي 
مجازي تا عصر خبرها سوخته و بيات مي شوند به 

همين دليل روزنامه ها همان صبح انتشار دارند. 
در سايركشورها هم اينگونه است؟

خير،اتفاقاً در كش��ورهاي مختلف اص��لًا اينطور 
نيست.غير از عصرها حتي در روزهاي تعطيل هم 

روزنامه ها چاپ دارند. 
يكي از معض�لات روزنامه ه�ا تا چند 
سال قبل اين بود كه سايت هاي خبري 
زودتر از تلويزيون و روزنامه ها اخبار 
را منتش�ر مي كردند و ام�روز فضاي 
مجازي از آنها هم جلوتر است. آيا اين 
مرگ تدريجي رسانه هاي مكتوب مثل 

روزنامه ها را به دنبال ندارد؟
اين يك حقيقت جدي اس��ت كه فضاي مجازي و 
مشتقات آن از لحاظ كميت ممكن است رقيب جدي 
رسانه هاي مكتوب باشد ولي از نظر عمق، محتوا و 
اهميت اينطور نيست. در غرب هم فضاي مجازي 
پيشتاز و گسترده اس��ت، اما همچنان روزنامه ها و 

رسانه هاي حقيقي حرف اول را مي زنند. 
شما هم رسانه كاغذي را تجربه كرديد 
و هم رس�انه مجازي را. ف�رق اين دو را 

چطور مي بينيد؟
 هركدام در قالب و ساختار خود اطلاع رساني دارند 
ولي سايت چون 24 ساعته و لحظه به لحظه بايد خبر 
بارگذاري كند در مقايسه با شيوه روزنامه كه اخبار را 

براي فرداي چاپ تنظيم مي كند متفاوت است. 
يك�ي از ويژگي ه�اي فض�اي مجازي 
شايعه سازي و نشر سريع آن است. به 
نظر ش�ما به عنوان يك فرد رسانه اي، 
براي مقابله با اين وضع در فضاي مجازي 

چه بايد كرد؟
ش��ايعه ها عمدتاً از منابع خارجي ايجاد و منتشر 
مي ش��وند تا توجه ها را به حواشي متمركز كنند. 
به نظرم بهترين راه حل آن است كه اخبار موثق از 
طريق مسئولان در اختيار رسانه هاي داخلي قرار 
گيرد تا با اطلاع رساني درست و به موقع براي عموم 

مانع پذيرش شايعات شوند. 

در ساير كشورها اين مسئله چگونه است؟
در همه كشورها محدوديت هايي براي اطلاع رساني 
و نش��ر رس��مي اخبار وج��ود دارد كه بس��ته به 
موضوعات و افراد مختلف متغير اس��ت. در كشور 
ما موضوعات خاصي وجود دارد كه قطعاً با س��اير 
كشورها متفاوت اس��ت ولي محدوديت هايي هم 

هست كه اجازه اطلاع رساني درست نمي دهد. 
شما در فضاي مجازي چقدر حضور داريد؟

خيلي زياد. هم در فضاي حقيقي و هم در فضاي 
مجازي حضوري رسانه اي دارم و در همه شبكه هاي 

اجتماعي داراي صفحه هستم. 
اين حضور مجازي زندگي شخصي شما 

را تحت تأثير قرار نداده است؟
 خيلي زياد، ول��ي اجازه نمي ده��م روي زندگي 

شخصي و خانوادگي تأثير منفي بگذارد. 
پدي�ده ش�هروند خبرن�گار ك�ه در 
فضاي مجازي ش�كل گرفته را چگونه 

مي بينيد؟
ش��هروند خبرنگار يك كار خبري ذوقي اس��ت و 
فرقش با خبرنگاران اين است كه آنها دوره ديده اند 
يا تجربه در كار خبر، مصاحبه و گزارش دارند،اما 
اين افراد به دليل ذوق و علاقه شخصي در فضاي 
مجازي فعاليت خبري انج��ام مي دهند كه توهم 

خبرنگاري ايجاد مي كند. 
رهبر معظم انق�لاب تأكيد زيادي روي 
فضاي مجازي دارند حتي دو نامه خود را 
خطاب به جوانان غربي در فضاي مجازي 
منتشر كردند. به نظر شما چقدر از اين 

ظرفيت استفاده شده است؟
متأسفانه از ظرفيت بالايي كه داشت استفاده نكرديم. 
تجربه ثابت كرده است هميشه همه بار را خود رهبري 
به دوش مي كشند. شايد به خاطر تن پروري فكري و 

عملي است كه اولويت ها را در نظر نمي گيريم. 
 امروز توييتر جايگاه مهمي در فضاي مجازي 
دارد. به نظر ش�ما بح�ث فيلترين�گ آن را 

تحت الشعاع قرار نمي دهد؟
سؤال بسيار بجا و منطقي داشتيد. بله حقيقتاً هم 
همينگونه است. به نظرم اين را بايد مسئولان امر 

پاسخ دهند چون براي خود من هم سؤال است. 
يكي از مسائلي كه براي توييتر مطرح 
مي كنن�د نق�ش آن در آشوب س�ازي 
اجتماعي است كه تجربه آن را در فتنه 

88 هم داشتيم.
بله، ول��ي اگر بخواهي��م اينطور به ماج��را نگاه كنيم 
مي بينيم كه اينستاگرام تصوير هم دارد و بيشتر مستعد 

آشوب سازي است ولي توييتر تصوير هم ندارد. 
به نظر ش�ما آتش به اختي�ار در فضاي 

مجازي چه وظايفي دارد؟
حضور درست در فضاي مجازي به نظرم آتش به 
اختيار است. فرقي نمي كند چه تفكري و ديدگاهي 
داشته باشيم همين كه درفضاي مجازي فعاليت 
داريم و فرد ب��دون هيچ ت��رس و ابايي حرفش را 

مي زند آتش به اختيار است. 
بعضاً افراد خبرنويس اطلاعاتي كم عمق 
دارند كه در فضاي مجازي به دنبال نشر 
آن هستند و خود را در جايگاه تحليلگر 
قرار مي دهند با اين افراد چه بايد كرد؟

فرقي بين خبرنگار و خبرنويس نيست. همه اقشار 
در حوزه هاي مختلف اين ضعف را دارند. بين همه 

اين مشكل است؛ خصلتي كه بايد برطرف شود. 
به نظر شما خبر دانايي مي آورد؟

بله، اگر چند خبر را كنار هم بگذاريم و فرد قدرت 
تحليل داشته باشد درباره آن دانايي پيدا مي كند؛ 

البته بستگي به قوه تخيل فرد هم دارد.

گفت وگو با تقي دژاكام پيشكسوت روزنامه نگاري

 همه رسانه ها تحت تأثیر فضاي مجازي
قرار گرفته اند

     وحيد مهري
شبكه ماهواره اي پرس تي وي فعاليت خود 
را از ۱۱ تيرماه سال 8۶ آغاز كرده است و با 
هدف به وجود آوردن پلي ميان فرهنگ هاي 
مختلف، برنامه هاي متفاوت و متنوعي تهيه 
و توليد مي كند. در كنار هدف گيري عموم 
مخاطبان و افكار عمومي جهانيان، ساكنين 
غربي ك��ره زمين از مهم تري��ن مخاطبان 
مورد هدف اين ش��بكه هس��تند و يكي از 
برنامه هايي كه توانسته است ارتباطي مؤثر 
با اين دسته از مخاطبان و علاقه مندان به 
سياست و آينده سياسي جهان برقرار كند 
»A simple question« اس��ت ك��ه 
برنامه اي ست گفت وگو محور. محوريت اين 
برنامه بر نظرخواه��ي از مردم لندن حاكم 
اس��ت و در عرض 25دقيقه در بخش هاي 
مختلف نظرات جمعي از شهروندان شهر 

لندن به سمع و نظر مخاطبان مي رسد. 
آغازگر برنام��ه تيتراژي گرافيكي اس��ت. 
حجمي مكعبي به عنوان پرسوناژ در ميانه 
تيتراژ قرار دارد كه در يك سوي آن چهره 
مردمي به نمايش در مي آي��د كه در حال 
مصاحبه اند و در س��وي ديگ��ر آن لوگوي 
برنامه و نيز سؤالات و خواسته هاي مردمي 
حك ش��ده اند. يك موس��يقي مهيج جاز 
تيت��راژ را همراهي مي كند ك��ه در جذب 
مخاطب غربي بسيار مؤثر است. موسيقي 
مطابق با ذائقه مخاط��ب اروپايي انتخاب 
شده و از پتانس��يل خوبي براي جذب اين 

گروه از مخاطبان برخوردار است. 

اين برنامه در خيابان ضبط مي شود و در هر 
بخش از برنامه مجري در گوشه اي خاص از 
خيابان يا جاده هاي درون شهري در قاب 
قرار مي گيرد. تغيير لوكيشن تصويربرداري 
در بخش صحبت هاي مجري و نيز انتخاب 
خيابان ها و حركت اتومبيل ها، پيامي مبني 
بر حركت رو به جلوي بحث با خود به همراه 
دارد. مكان هايي كه ب��راي ضبط گزينش 
مي شوند، جذاب هس��تند؛ چراكه مجري 
در كنار خيابان ها و جاده هاي سرسبز و نيز 
اماكن مدرن و... ق��رار مي گيرد. زماني كه 
مجري در قاب قرار مي گيرد، بي وقفه بحثي 
را آغ��از مي كند و بدون اينك��ه فرصتي به 
مخاطب دهد، او را با برنامه همراه مي كند. 
Lembit opik وظيفه اج��را را بر عهده 
دارد. او به قوانين و نقاط عطف اجرا كاملًا 
آگاه است و با بهره گيري از توانمندي هاي 
خويش به اجرايي پران��رژي و قابل قبول 

مي پردازد. نبض برنامه در دستان اوست. او 
در بخش هاي مختلف و كات هاي طراحي و 
فكر شده، به سراغ مخاطب آمده و در جهت 
تكميل يا توضيح نظرات مصاحبه شوندگان 
و نيز طرح سؤالي نو، كمك مي كند تا ريتم 
برنامه از ضرب نيفتد و ضرباهنگ مناسبي 
داشته باش��د. زبان بدن و حركات دستان 
مجري در برقراري تعامل ميان او و مخاطب 
بسيار مؤثر است. اجراي او گرم و توانمند 
است و براي بدنه برنامه جذابيت به ارمغان 
مي آورد. ريتم حرف ها و نظراتش تند است 
كه باز هم به تمپوي دروني برنامه اي از اين 

دست ياري شايان ذكري مي رساند. 
كارگرداني و تدوين اين برنامه با وجود نام 
ساده برنامه يعني »يك سؤال ساده« اصلا 
ساده نبوده و تنوع و سرعت تغيير صحنه ها 
با انديشه و حساب ش��ده، بر جذابيت كار 
مي افزايد. تدوينگر با كات هاي به موقع و به 

تصوير درآوردن تصاوير يكي پس از ديگري 
تلاش كرده تا مخاطب را تا آخرين لحظه 
پاي تلويزيون حفظ كند. او كوشش مي كند 
تا اين برنامه جدي به رغم موضوع و فرم آن 

از تنوع برخوردار گردد. 
بخش عمده برنامه تعلق دارد به مصاحبه 
مردمي و نظرخواهي از آنان درباره مسائل 
روز دنيا ب��ه خصوص امري��كا و انگليس و 
ارتباطات آنان با س��اير س��رزمين ها و نيز 
مس��ائل سياس��ي جاري. تعداد بسياري 
ش��هروند مصاحبه ش��ونده در اين بخش 
حضور دارن��د و در ارتباط با مس��ائل ابراز 
عقيده مي كنند كه زمان مناسبي در اختيار 
آنها قرار مي گيرد. نظرات هر شخص اما در 
فواصل زماني مشخصي يكي پس از ديگري 

و به صورت ضربدري پخش مي شود. 
در مي��ان اي��ن اف��راد، صاحبنظران��ي در 
عرصه هاي مختلف اجتماعي ق��رار دارند 
كه در جهت تكامل صحبت هاي شهروندان 
ابراز عقيده مي كنند. حضور اينگونه اشخاص 
تكيه گاهي براي عقايد شهروندان محسوب 
مي شود و بعضاً مهر تأييدي است بر نظرات 
آنان يا ايضاح بيش��تر و تعميق پاس��خ ها. 
حضور افراد از طبقه هاي مختلف اجتماعي 
مي تواند افق درس��تي در مقابل چشمان 
تماش��اگر قرار دهد و به تصحيح عقيده او 
منجر شود. او در نهايت توانايي پيدا مي كند 
تا خود بر مبناي منطق در ارتباط با موضوع 
تصميم گرفته و فارغ از نظام سلطه رسانه اي 

غرب تصميم بگيرد.

نگاهي گذرا به برنامه »يك سؤال ساده« شبكه پرس تي وي 
پيچيدگي هاي برنامه سازي براي پاسخ به يك سؤال ساده

معاون صداي رسانه ملي تأكيد كرد 

 اهميت شبكه هاي مجازي داخلي در امنيت ملي
حمي�د ش�اه آبادي معاون�ت صداي رس�انه 
مل�ي معتقد اس�ت چيزي ك�ه ام�روز باعث 
ماندگاري پيام مي شود، فضاي مجازي است. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران پويا، حميد شاه آبادي، 
معاونت صداي رسانه ملي كه از ارديبهشت ماه سال 
جاري اين س��مت را بر عهده گرفته ، معتقد است 
راديو براي پيش��رفت، بيش از اينكه به تجهيزات 
فني وابسته باشد به سرمايه انساني و ساختارهاي 
جديد توليد وابسته است. وي در اين باره به تسنيم 
گفت: ما در حوزه انس��اني از داشته هاي خودمان 
در حوزه علوم انساني استفاده درستي نمي كنيم. 
در حقيقت ادبيات فارسي و زبان سخن با مردم به 
پايان نمي رسد، مگر اينكه ما در اين زمينه كوتاهي 
كنيم و متوقف شويم. اگر روزگاري سازوكارهاي 

فني و امكانات و تجهيزات سخت افزاري ابزار قدرت 
بودند، امروز اين مدل ها و ساختارهاي جديد توليد 
هستند كه نفوذ كلام را در مخاطب بالا برده اند. در 
گذشته راديو فقط متن، موسيقي و افكت بود ولي 
امروزه قالب هاي جديد و ساختارهاي جديد است 
كه مي تواند مخاطب را درگير و ارتباط مؤثري را 
برقرار كند. به همين دليل م��ا بايد روي بالاترين 
س��رمايه اي كه داريم يعني س��رمايه انساني كار 
كنيم و از آنها توليدات جديد بگيريم. ش��اه آبادي 
با اشاره به گسترش ش��بكه هاي مجازي و جايگاه 
آن در زندگي روزمره مردم گفت: »امروزه هركس 
مي تواند درگاه انتش��ار داشته باش��د. حتي يك 
نوجوان دبيرس��تاني هم مي تواند ب��ا ايجاد كانال 

درگاه انتشار داشته باشد.«

امنيت جنسي اولويت زنان 
هاليوود براي همبستگي

    فرزين ماندگار
زنان در هالي�وود تصمي�م گرفته ان�د براي 
ايفاي حقوق حداقلي شان با هم متحد شوند. 
حقوقي كه آنها پس از ي�ك قرن در هاليوود 
به دنبال آن هس�تند ايجاد سازوكاري براي 
جلوگي�ري از آزار جنس�ي م�ردان اس�ت. 
مص��ون مان��دن از آزار جنس��ي اي��ن روزه��ا به 
ضروري ترين خواسته زنان در هاليوود تبديل شده 
است. نياز طبيعي به امنيت جنسي باعث شده تا 
نياز به امنيت شغلي زنان هاليوودي به حاشيه برود. 
نيازي كه البته خيلي هم جرئت بيان و همبستگي 
براي استيفاي آن وجود ندارد. تبعيض در پرداخت 
حقوق ميان زنان و مردان در هاليوود يكي دو سال 
است كه در حال مطرح شدن است، اين موضوع تا 
به حال نتوانسته است مجالي براي اتحاد ميان زنان 
ايجاد كند، اما امنيت جنسي چيزي نيست كه زنان 
بتوانند تا ابد درباره آن سكوت اختيار كنند. بيش 
از ۳۰۰ نويسنده، بازيگر و كارگردان زن در هاليوود 
پروژه اي براي مب��ارزه با اذيت و آزار جنس��ي در 

صنعت سينما و ديگر مشاغل راه انداختند. 
اين پروژه با عنوان »Times Up« با انتشار يك 
آگهي تمام صفحه در روزنامه نيويورك تايمز آغاز به 
كار كرد. عنوان اين پروژه به اين معناست كه زمان 
رفتارهاي ناعادلانه و تبعيض آميز به پايان رسيده 
است. اين كمپين با حمايت چهره هاي سرشناسي 
چون ناتال��ي پورتم��ن، ريس ويترس��پون، كيت 
بلانشت، رشيدا جونز و اما استون تا كنون بيش از 
۱۳ ميليون دلار كمك مالي دريافت كرده است. پول 
جمع آوري شده براي حمايت قانوني از قربانيان آزار 
جنسي مصرف خواهد شد. اهداف اين پروژه افرادي 
هستند كه قادر نيس��تند از پس هزينه هاي اقدام 
قانوني براي دفاع از حق خ��ود در مقابل آزارگران 
و متجاوزان برآيند. اين پروژه نيز در پي رس��وايي 
جنسي هاروي واينستين و شكايت تعداد زيادي از 
بازيگران سرشناس در اين باره و رسوايي هاي پي در 
پي ديگر چهره هاي سرش��ناس پا به عرصه وجود 
گذاشته است. يكي ديگر از اهداف اين پروژه مبارزه 
با نابرابري و نامتوازن بودن قدرت ميان زنان و مردان 
است. در نامه اي كه در وب سايت اين پروژه منتشر 
ش��د، آمده اس��ت: »دوران انحصارطلبي غيرقابل 
رسوخ به پايان رسيده است. آزار و اذيت جنسي به 
اين دليل ادامه پيدا مي كند كه عاملان آزار و اذيت 
و كارفرماياني كه دست به اين كار مي زنند هيچگاه 

با عواقب كار خود روبه رو نمي شوند.«
در يك سال گذشته موضوع آزار جنسي و مبارزه با آن 
يكي از موضوعات داغ بود. در ماه دسامبر نشريه تايم 
زنان و مرداني را كه سكوت خود را شكستند و عليه 
آزار و اذيت جنسي لب به سخن گشودند به عنوان 
شخصيت س��ال 2۰۱۷ انتخاب كرد. تبعيض هاي 
جنسي در پرداخت حقوق و نيز افشاگري ها درباره 
آزار جنسي عليه زنان سرشناس هاليوود براي اولين 
بار پرده از ماهيت و نگاه تمدن غرب به زن را برملا 
كرده و توخالي بودن شعارهاي برابري جنسي و نيز 

دفاع از حقوق زنان را عيان نموده است.

 مجموعه پوستر
»شهيد مظلوم« منتشر شد 

مجموعه پوستر »شهيد مظلوم« به مناسبت 
سالگرد شهادت آيت الله باقر النمر توسط مركز 
هنرهاي تجسمي انقلاب )مهتا( منتشر شد. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران پويا، آيت الله »نمر 
باقر النمر« مجتهد بزرگ ش��يعه در س��ال ۱۳۳8 
هجري شمسي در ش��هر العواميه  عربستان متولد 
شد. تحصيلات مقدماتي خود را در همان جا طي 
كرد و س��طوح عاليه دروس خود را در حوزه هاي 
علميه ايران و سوريه گذراند. اين عالم مجاهد پس از 
دريافت درجه اجتهاد به عربستان بازگشت و در كنار 
تدريس در مراكز اس��لامي به روشنگري و فعاليت 
سياسي عليه آل سعود پرداخت و پس از بازداشت ها 
و شكنجه هاي مكرر در طول ساليان آخرِ عمرش، 
سرانجام در ۱۳ دي ماه سال ۱۳94 هجري شمسي 
در سن 5۶ سالگي به دست حكام ستمگر سعودي 
به شهادت رسيد. مركز هنرهاي تجسمي انقلاب 
)مهتا( به مناسبت سالروز شهادت آيت الله »نمر باقر 
النمر« مجموعه پوستر »شهيد مظلوم« را در قالب 

چهار پوستر منتشر كرده است.

ايمان حميدخواه  |   مهر


